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مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب خوزستان:
روزانه ۲۵ هزار مترمکعب آب در هندیجان 

شیرین سازی خواهد شد
 مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب خوزستان 
گفت: بــرای بهبود آب هندیجــان روزانه 
۲۵ هزار متر مکعب آب شیرین سازی خواهد 

شد. 
محمدرضا کرمی نژاد با اشــاره به طرح آبرسانی در 
هندیجان اظهار کرد: در طرح آبرسانی به ۳۰ روستای 
هندیجان ۷۰ کیلومتر خط انتقال و ساخت یک مخزن 
ذخیره آب پاک به حجم یک هزار متر مکعب و چهار 

باب ایستگاه پمپاژ احداث می شود. این پروژه با اعتبار بیش از ۶۵۰ میلیارد تومان در حال اجرا 
اســت. وی افزود: این طرح در روستاهای چم تنگ، کره پا، چم کلگه، چم کنار، حسین آباد، 
صاحب آباد، جیری سفلی، چم خرنوب، ناصر آباد، دریهک، سرخره علیا، سرخره سفلی، جیری 
علیا، فیروز آباد، کریم آباد، فیلی، ده ملابزرگ، طلاگه سفلی، ده ملا کوچک، طلاگه علیا، چم 
تنگو، چهل منی، چم مراد، مهدی آباد، دهنو، بوطاهری، رگ سفید، زلقی، مالکی، امامزاده عبداله 

اجرایی شده است و در حال اجرا است.
مدیرعامل شرکت آبفا خوزستان گفت: دولت سیزدهم به احداث آب شیرین کن و استفاده از 
ظرفیت دریا برای تامین آب شرب توجه ویژه ای دارد و پروژه های آب شیرین کن در خوزستان 

در فاز اجرایی هستند.
کرمی نژاد عنوان کرد: دو حلقه چاه از سردشت زیدون بزودی وارد مدار می شود که از ظرفیت 

این دو حلقه چاه برای تامین آب شرب هندیجان استفاده می شود.
وی ادامه داد: قرار اســت برای بهبود آب هندیجان روزانه ۲۵ هزار متر مکعب آب شیرین 
سازی شود و برای انجام این کار در حال انجام مناقصه و انتخاب سرمایه گذار هستیم. کرمی 
نژاد تصریح کرد: دو جبهه کاری برای پروژه آبرسانی روستاهای هندیجان توسط قرارگاه سپاه 
وجود دارد و مشکل آب شرب روستای دهنو در روند اجرایی پروژه های آبرسانی برطرف می شود.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب خوزستان خاطرنشان کرد: خط انتقال آب شرب ماهشهر 
به هندیجان از دریاچه نمک تا شهرک شهید مدنی به طول ۱۵ کیلومتر در حال برنامه ریزی و 
اجرا است که با اجرای این خط ۲۰ هزار متر مکعب در شبانه روز به ظرفیت آب شرب هندیجان 

اضافه خواهد شد. 

 CNG دردسرهای هوشمند نشدن جایگاه های 
برای افزایش مصرف این سوخت 

عضو انجمن سی ان جی کشور گفت: ارتقا 
نیافتن ایمنی جایگاه های ســی ان جی و 
خودروهای دوگانه سوز بر خلاف مصوبه هیئت 
وزیران، عامل اصلی عدم استقبال از سوخت 

سی ان جی به جای بنزین است.
آقای محســن جوهری افزود: طبــق مصوبه ای در 
تاریخ ۲۵ اســفند ســال ۹۷ از ســوی هیئت وزیران، 
وزارتخانه های نفت، کشــور )پلیس راهور( و صمت 

)سازمان ملی استاندارد(، موظف به هوشمند سازی جایگاه های سوخت و بالا بردن ضریب 
ایمنی خودروهای دوگانه سوز شدند که مهلت اجرای آن مصوبه، تا یکم دی سال ۹۸ بود که 

متاسفانه هنوز اجرایی نشده است. 
 irngv وی تصریح کرد: قرار بود سامانه های سیمفا )سامانه یکپارچه معاینه فنی ایران( و
)سامانه خودروهای دوگانه سوز( به سامانه هوشمند جایگاه های سی ان جی متصل شوند تا 
اطلاعات خودروهای دوگانه سوزی که به جایگاه های سی ان جی مراجعه می کنند، به این 

سامانه ارسال شود که هدف این طرح، ارتقا ایمنی در تردد خودروهای دوگانه سوز بود.
آقای جوهری ادامه داد: به دلیل عدم اجرای این مصوبه، حوادثی را در جایگاه ها داشتیم که 
خسارت های جانی و مالی برای مردم و جایگاهداران در پی داشته اند. خسارت مالی اجرایی 

نشدن آن برای دولت هم این بود که مصرف سی ان جی افزایش پیدا نکرده است.
وی گفت: بسیاری از مردمی که علاقه مند به استفاده از سوخت ارزان و پاک سی ان جی 
هستند، به دلیل نگرانی از این موضوع، خودروهای خود را تبدیل به دوگانه سوز نکردند و حتی 
بســیاری از افراد که خودرو دوگانه سوز دارند، به علت همین نگرانی، از سی ان جی استفاده 
نمی کنند. هرقدر دولت در رابطه با ایمنی خودروهای دوگانه سوز تعلل داشته باشد، به ضرر دولت 
و مردم است زیرا هزینه این کار افزایش پیدا می کند.عضو انجمن سی ان جی کشور تاکید کرد: 
مصوبه هیئت وزیران، مبلغ ۳۹۲ ریال به ازای هر مترمکعب سی ان جی را برای هوشمندسازی 
جایگاه های عرضه این سوخت در نظر گرفت، اما این موضوع از ابتدای سال ۹۹ تغییراتی را 
داشت و کمی کاهش پیدا کرد. دولت امسال ۳۷۰ میلیارد تومان بودجه برای هوشمندسازی 
جایگاه های سی ان جی در نظر گرفته و پیش بینی می شود که همراه با افزایش فروش، حدود 
هزار میلیارد تومان برای این امر، پول وجود داشته باشد.وی بیان کرد: قیمت سی ان جی 4۵۳ 
تومان بود که با مصوبه جدید دولت، به ۵۷۰ تومان افزایش یافت که البته این افزایش را دولت 
به جایگاهداران پرداخت می کند، بنابراین، هزینه جدیدی از مردم دریافت نخواهد شد و در حال 
حاضر، در ازای هر مترمکعب سی ان جی، حدود ۱۵۰ ریال بابت هوشمندسازی از مردم اخذ می 
شود. اگر این افزایش قیمت از مردم دریافت می شد، فاصله قیمتی سی ان جی و بنزین کمتر 

می شد و ممکن بود مصرف سی ان جی را تحت تاثیر قرار دهد.

مسکن ارزان نمی شود
ادامه از صفحه یک

این روز ها مانند سال های گذشته بسیاری از افراد موضوع گرانی را با مذاکرات و برجام گره می  زنند و 
به امید آن نشستند تا در صورت توافق شاهد ریزش قیمت ها به ویژه در حوزه مسکن باشند اما تجربه 
ثابت کرده است که توافق در برجام شاید از نظر روانی و به صورت موقتی موجب کاهش نرخ برخی 
خدمات شود اما بر روی مسکن تأثیر چندانی نخواهد داشت.هر آنچه امروز در بازار مسکن می گذرد 
معلول تصمیمات دولت ها چه دولت گذشــته و چه دولت فعلی است و متأسفانه در دولت دوازدهم و 
عمری که از دولت سیزدهم گذشته است جدیت لازم برای ساماندهی بازار مسکن به چشم نمی خورد.
اگرچه قانون جهش تولید مسکن می تواند تعادل رابین عرضه و تقاضا بازگرداند اما اگر دولت به درستی 
قانون جهش تولید مسکن را اجرا کند! علی رغم اینکه دولت اعلام می کند که برای تولید مسکن در حال 
تلاش کردن است اما نتیجه قابل قبولی مشاهده نمی شود و نه تنها بانک ها برای ارائه تسهیلات پای کار 
نیامده اند بلکه سازمان های دولتی نیز که باید زمین های خود را برای ساخت مسکن عرضه می کردند 
علی رغم تذکر رئیس جمهور این کار را انجام نداده اند.با توجه روند افزایشی قیمت مسکن طی ۱۸ ســال 
اخیر نه تنها پرداخت وام مسکن هیچ کمکی به خانه دار شدن مردم نکرده است بلکه به رغم شعارهایی که 
برای خانه دار شدن مردم داده شده اما اراده مصممی در این رابطه از طرف دولت دیده نمی شود.به طورکلی 
سیاست هایی که تاکنون دولت به کاربرده، روی عرضه و تولید اثر منفی گذاشــته است لذا زمانی که 
عرضه کم شود، در میان مدت و حتی کوتاه مدت باعث بالا رفتن قیمت ها می شود؛ به خصوص اینکه 

تورم هم به شدت بالا باشد.
اثرات منفی سیاست های دولتی

ازیک طرف دولتمردان می گویند مسکن جای سرمایه گذاری نیست و از طرف دیگر، بورس مســکن را 
راه اندازی می کنند و از سوی دیگر سختگیری ها و فشارهایی به ســازندگان و سرمایه گذاران مسکن مانند 
مالیات های سنگین و جریمه  و یا تنبیه های متعدد در نظر می گیرند که تمامی این سیاست ها فقط اثر منفی 
بر روی قیمت مسکن داشته است.در نظر گرفتن سیاست های تنبیهی مانند طرح مالیات بر خانه های 
خالی و یا مقابله با افزایش اجاره بهاء نه تنها کمکی به حل مشکل مسکن نکرد در سال جاری نداشت 
بلکه دولت می توانست به جای تمرکز بیش از دو ساله بر طرح شکست خورده مالیات بر خانه های خالی، 
با جدیت بیشتری به تولید و افزایش عرضه می پرداخت تا تورم مسکن و اجاره بها از مسیر منطقی تری 
کنترل شود.از آن جا که دولت از ورود به حوزه ساخت مسکن استیجاری عاجز است و قادر به تامین نیاز 
مسکن جامعه و خانوارهای کم درآمد نیست لذا بار این کم کاری را بر دوش بخش خصوصی می اندازد.

سرمایه گذاری روی ملک ضروری است و خود یک تقاضای مهم در بازار مسکن است اما وقتی این بخش 
را تنبیه می کنیم و فشار می آوریم به  طور طبیعی میل به سرمایه گذاری کم می شود و تولید سازنده هم 
پایین می آید.در بخش خصوصی با به وجود آمدن ناآرامی ها و اغتشاشات اخیر در کشور طبیعی است که 
مردم پول خود را به بازارهایی مانند طلا، دلار سرمایه گذاری می کنند که نقدینگی بالا دارد لذا اگر ثبات 
به وجود آید این سرمایه ها به سمت مسکن و سرمایه گذاری بلندمدت سوق پیدا می کند و چه بسا که به 
دلیل ثبات در سرمایه گذاری مردم به سمت تولید نیز بروند اما متأسفانه ما همواره در ثبات متزلزل بودیم 
که این باعث می شود که تورم بالا باشد و به تبع آن، قیمت ملک نیز بالا رود.در این راستا پیش بینی می 
شود با توجه به شرایط کنونی، بازار مسکن به سیر صعودی خود ادامه می دهد هرچند که خریدوفروش آن 
با رکود مواجه باشد.عدم عرضه مسکن با توجه به کاهش شدید پروانه های ساختمانی درنهایت به افزایش 
قیمت ها منجر خواهد شد زیرا تقاضا برای مسکن هم چنان و حتی کم وجود دارد.حجم بالای نقدینگی 
مطابق آمار غیرقابل انکار است اما مهم ترین مسئله آن است که نقدینگی وارد بخش واقعی نشده و به جای 
آن دارایی ها را هدف قرار داده است بنابراین، فضای کلان اقتصادی شرایطی داشته که اقتصاد رشد نکرده 
و نقدینگی صرفاً منجر به تورم سنگین بازار ملک شده است و به طور حتم اگر قیمت یک زمین هزار 
برابر هم شود، حتی یک شغل به اقتصاد اضافه نمی شود.طی دولت های مختلف یک سیاست هماهنگ 
و کارآمد وجود نداشته است و همین مسئله باعث شده که نه طرح مسکن مهر در دولت احمدی نژاد، نه 
تمرکز دولت روحانی بر راه های تأمین مالی ملکی و نه احتمالاً نهضت مسکن ملی در دولت رئیسی جواب 
بدهد بنابراین، نیاز است که یک سیاست هماهنگ در بخش های مختلف اتخاذ شود و مسئله مسکن حل 
شود. هزینه ساخت هر متر مسکن تا ابتدای سال بنا بر نظر کارشناسان حدود ۹ الی ۱۰ میلیون تومان 
برآورد می شد، اما حالا این رقم با افزایش حدود 4۰ درصدی به ۱۳-۱4 میلیون تومان رسیده است لذا این 
افزایش ناشی از بالا رفتن هزینه خدمات مهندسی و همچنین مواد ساختمانی بدون شک بر اساس تجربه 

نشان می دهد که قیمت ها ممکن است بالاتر رفته و مسکن ارزان نشود.

اخبار کوتاه 

 وزیر نفت، نظام جامع توســعه مدیریت صنعت 
نفت جمهوری اسلامی ایران را ابلاغ کرد و نوشت: 
ستاد وزارت نفت، واحدهای مستقل ستادی، همه 
شرکت های اصلی، فرعی و تابعه موظف هستند 
همکاری لازم را با مرکز توسعه مدیریت صنعت 

نفت در استقرار کل فرایندها داشته باشند. 
متن کامل ابلاغیه »جواد اوجی« به این شرح است: اکنون 
که »نظام جامع توسعه مدیریت صنعت نفت جمهوری اسلامی 
ایران« با هدف تحقق بند چهارم سیاست های کلی نظام اداری، 

ابلاغی از سوی رهبر معظم انقلاب مبنی بر »دانش گرایی و 
شایسته سالاری مبتنی بر اخلاق اسلامی در نصب و ارتقای 
مدیران« و همچنین بند پنجم اصول ۱۲گانه حاکم بر نقشه ملی 
پیشگیری و مقابله با فساد اداری و اقتصادی ابلاغی از سوی 
رئیس جمهوری، ناظر بر »استقرار نظام شایسته گزینی و انتصاب 
مدیران کارآمد و فساد ســتیز و انقلابی در لایه ها و  سطوح 
مختلف نظام اداری و توانمندسازی نیروی انسانی و رفع کمبود 
نیروی انسانی صاحب صلاحیت در تصدی مناصب دولتی« با 
همکاری مدیران ارشد و خبرگان فنی- تخصصی حوزه های 

مختلف، پس از طی مراحل لازم نهایی و تصویب شده است، 
برای اجرا در صنعت نفت ابلاغ می شود.

ستاد وزارت نفت، واحدهای مستقل ستادی، همه شرکت های 
اصلی، فرعی و تابعه موظف هستند نسبت به انجام تکالیف 
تعیین شده در نظام جامع توسعه مدیریت اقدام کرده و همکاری 
لازم را با مرکز توســعه مدیریت صنعت نفت در استقرار تمام 

فرایندها داشته باشند.
معاون توسعه مدیریت و سرمایه انسانی مطابق نظام جامع 
یادشده، به عنوان نائب رئیس و دبیر »شورای سیاست گذاری 

و راهبری توسعه مدیریت« باید گزارش پیشرفت و اقدام های 
انجام شده از سوی ستاد وزارت نفت، واحدهای مستقل ستادی 

و شرکت های اصلی، فرعی و تابعه را به صورت منظم در این 
شورا ارائه کنند.

 نهادینه سازی شایسته سالاری 
در صنعت نفت جمهوری اسلامی ایران

 بررسی وضعیت بارش ها در حوضه های 
آبریز کشــور نشــان می دهد از ابتدای 
ســال آبی جاری )ابتدای مهر ۱۴۰۱( تا 
۹ آبان ماه ۵.۴ میلیمتر بارش در کشور رخ 
داده که در مقایسه با مدت مشابه پارسال 
)ابتــدای مهر ۱۴۰۰ تا آخر شــهریور 
۱۴۰۱( بــا کاهش ۱.۶ میلیمتری روبرو 

شده است. 
امسال بنا برگزارش های رسمی منتشره کشورمان 
وارد سومین پاییز خشک شده است به گونه ای که 
در ســال آبی پارســال )ابتدای مهر ۱4۰۰ تا آخر 

شهریورماه ۱4۰۱( ۷ میلیمتری در بازه زمانی ابتدای مهر ۱4۰۰ تا ۹ آبان ماه همان سال بارش در حوضه های 
آبریز داشته ایم که با کاهش ۱.۶ میلیمتری روبرو شده است.

برســی آمارها بیانگر آن است که در یک سال آبی )ابتدای مهر ۱4۰۰ تا آخر شهریورماه بعد( میزان کل 
بارش های حوضه های آبریز۲۳۷.۱ میلیمتر بوده و این در حالی است که در بازه زمانی ابتدای مهر امسال تا 

۹ آبان ماه درصد تأمین بارش حوضه های آبریز ۲.۳ درصد است.
همچنین بررسی گزارش منابع رسمی بیانگر آن است که بارش ۵.4 میلیمتری از ابتدای سال آبی جاری 
تا ۹ آبان ماه در مقایســه با دوره بلندمدت که ۱۲.4 میلیمتر در حوضه های آبریز کشور داشته ایم با کاهش 
۷ میلیمتری همراه شده است.کشورمان دارای ۶ حوضه اصلی آبریز شامل خلیج فارس و دریای عمان، دریاچه 

ارومیه، دریای خزر، فلات مرکزی، قره قوم و مرزی شرق است.
حجم آب ورودی به ســدهای کشور از ابتدای سال آبی جاری )ابتدای مهر ۱4۰۱( تا ۹ آبان ماه با کاهش 
۱۸ درصدی همراه شده است.حجم آب موجود در سدهای کشور به ۱۷.۹۵ میلیارد مترمکعب رسیده که در 

مقایسه با مدت مشابه سال آبی پارسال )ابتدای مهر ۱4۰۰ تا آخر شهریور ۱4۰۱( تغییری نداشته است.

کاهش1/6میلیمتریبارشها
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رئیس ســازمان برنامه و بودجه گفت: 
امسال تنها ســالی است که ۴۰ درصد 
درآمدهــای صادرات نفت به حســاب 
صندوق توسعه ملی می رود، به این معنا 
که از هر ۱۰۰ دلار نفتی که می فروشیم 

۴۵.۵ دلار به دولت می رسد.
مسعود میرکاظمی روز )سه شنبه، ۱۷ آبان ماه( در 
جریان بررسی عملکرد دولت در اجرای بند »الف« 
تبصره ۱۸ قانون بودجه ۱4۰۱ با حضور در صحن 
علنی مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: امسال 
تنها سالی است که 4۰ درصد درآمدهای صادرات 

نفت به حساب صندوق توسعه ملی می رود، یعنی ما ۱4.۵ درصد به شرکت ملی نفت می دهیم، 4۰ درصد 
به حساب صندوق می رود، به این معنا که از هر ۱۰۰ دلار نفتی که می فروشیم 4۵.۵ دلار به دولت می رسد.

وی افزود: امروز اجازه ای را از مقام معظم رهبری خواسته ایم که اجازه بدهند آن ۲۰ درصد را فقط برای دو 
موضوع استفاده کنیم؛ یکی بحث تملک و دیگری بحث اشتغال. یعنی حتی در نامه ای که رئیس جمهوری 

تدوین کرده  به هیچ عنوان بحث جاری قید نشده و اجازه ای بابت جاری گرفته نشده است.
 ایشان با ۱۰ درصد موافقت کرده اند و امیدواریم بانک مرکزی آن را واریز کند تا بتوانیم به بحث تملک و 

اشتغال کمک جدی کنیم.
رئیس سازمان برنامه و بودجه خطاب به نمایندگان مجلس تصریح کرد: خواهش می کنیم در مجلس منابع 
درآمدهای غیرواقعی بودجه را افزایش ندهید زیرا تحقق نخواهد یافت. عملکرد سال گذشته تبصره ۱4 حدود 
۳4۰ همت بوده است. در سال ۱4۰۱ هیچ افزایش قیمتی در حامل های انرژی و حجم تولید نداشته ایم، چطور 
شما این درآمد را از ۳۳۰ به ۶4۰ همت افزایش داده اید؟ این درآمد تحقق نمی یابد، ما روی تحقق ۶۶ درصد 

این منابع حساب کرده ایم. 
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یک کارشناس انرژی گفت: در حال حاضر 
تراز گاز طبیعی در کشور تقریباً در وضعیت 
متعادل قرار دارد، اما در هر لحظه از فصول 
سرد سال ممکن است این تراز تغییر کند.

حســن مرادی در ادامه افــزود: وجود ۲۵ میلیون 
بخاری غیر اســتاندارد در کشــور یکی از عوامل 
مصرف زیــاد و هدر رفت انرژی اســت، در دولت 
دوازدهم این رقم معادل ۲۲ میلیون بود اما متأسفانه 
همانطور که اشاره شــد در حال حاضر این رقم به 
بیش از ۲۵ میلیون رســیده، متأسفانه شرکت ها به 
فکر استاندارد سازی وسایل گرمایشی نیستند و این 

موضوع مقدار مصرف را بسیار افزایش داده است. وی در ادامه متذکر شد: با بهینه کردن وسایل گرمایشی می توان 
میزان مصرف را به یک پنجم کاهش داد، در دولت دوازدهم قرار بر تعویض بخاری های غیر استاندارد بود اما 
متأسفانه حتی ۱ بخاری هم تعویض نشد، شرکت بهینه سازی مصرف سوخت در این زمینه باید از اطلاعات 
شرکت های دانش بنیان استفاده و بهره گیرد. این کارشناس در ادامه اظهار داشت: متأسفانه مصرف گاز خانگی 
گاهی به علت عادت های غلط و گاهی در اقشار مرفه به دلیل مالکیت خانه های ویلایی و استخردار به صورت 
غیر متعارف است، باید افراد مرفه با دقت بسیار شناسایی شوند و تعرفه های پرداختی آنها با سایر افراد کم مصرف 
تفاوت قابل توجهی داشته باشد. وی همچنین بیان کرد: طی سال های گذشته قرار بر عایق بندی موتورخانه ها 
بود، شاید ۳۰ الی 4۰ درصد موتورخانه ها از عایق بندی برخوردار نیستند و این یک فاجعه محسوب می شود، با 

اعزام افراد متخصص به منازل و بررسی موتور خانه ها باید میزان مصرف و استاندارد بودن آن مشخص شود.
مرادی در خصوص طرح تعرفه ی پلکانی نیز عنوان کرد: طرح افزایش تعرفه ی پلکانی قطعاً در کاهش مصرف 
مؤثر است، البته باز هم تاکید می کنم در شناسایی افراد باید نهایت دقت به کار گرفته شود تا حقی ضایع نشود، در 

مجموع و بارعایت نکات ذکر شده اجرای این طرح به صلاح جامعه است.

25میلیونبخاریغیراستاندارد
بلایجانصنعتگاز

مدیر عامل شرکت ملی نفت اعلام کرد؛

استقرار کشتی اوشنیک در عسلویه 
خجسته مهربا اشاره به اینکه تولید فاز ۱۱ در 
زمســتان عملیاتی می شود گفت: خوشبختانه 
کشتی غول پیکر اوشنیک را تحویل گرفتیم و در 

منطقه عسلویه مستقر شده است.
محسن خجسته مهر، مدیر عامل شرکت ملی نفت دیروز 
در حاشــیه مراسم اولین کنفرانس بهره دهی چاه ها در جمع 
خبرنگاران اشاره به مشــارکت شرکت های دانش بنیان در 
افزایش بهره دهی چاه های نفت و گاز اظهار کرد: براســاس 
مصوبه شورای اقتصاد و اقدامات چندین ماه گذشته به ویژه 
از زمان دولت ســیزدهم مقرر شــد که یک ظرفیت حدود 
۷۰۰ حلقه چاه کم بازده به ارزش ۵۰۰ میلیون یورو در اختیار 
شرکت های دانش بنیان قرار بگیرد به طوری که هر شرکت 
می تواند در بازده زمانی سه ساله پنج حلقه چاه کم بازده را به 

بازده حداکثری برساند.
وی ادامــه داد: با بیان این که بیش از 4۰ شــرکت دانش 
بنیان پایان مراحل ارزیابی را ســپری کرده است و به زودی 
قراردادهای متعدد با شــرکت های دانش بنیان در این راستا 
منعقد خواهد شد، گفت: هر کدام از شرکت های دانش بنیان 
لازم است که با شرکت های خدمات دهنده فنی چاه ها همکار 

شوند و امکانات در اختیارات آنها قرار خواهد گرفت.
معــاون وزیر نفت کرد: از ظرفیت تبصره ۱۸ قانون بودجه 
۱4۰۱ و همچنین از ظرفیت مالی و ضمانت نامه های صندوق 
پژوهش و صنعت نفت برای دریافت تســهیلات استفاده 
خواهیم کرد و به طور کلی هر نوع همکاری را برای به بلوغ 
رساندن این شرکت های دانش بنیان و استفاده حداکثری از 

ایده های آنها انجام می دهیم.

وی با اشاره به اینکه در پایان هفته آغاز عملیات اجرایی میدان 
سهراب که با کشور عراق مشترک است در استان خوزستان 
آغاز می شود ادامه اداد: تا دو هفته آینده قرارداد لایه نفتی پارس 
جنوبی عملیات اجرایی خود را آغاز می کند همچنین ردیف 
دوم پالایشگاه فاز ۱4 پارس جنوبی نیز با موفقیت راه اندازی 
و تکمیل شــده و گاز آن نیز در اختیار شبکه سراسری قرار 

گرفته است.
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران اضافه کرد: ظرفیت این 
پالایشگاه ۵۶ میلیون مترمکعب بوده و از دی ماه سال گذشته 
تاکنون دو ردیف با موفقیت راه اندازی و به بهره برداری رسیده 
و تا پایان آذرماه، ردیف سوم آن به بهره برداری می رسد و نهایتاً 

تا پایان سال تا چهار ردیف به بهره برداری می رسد.
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران با اشاره به دستاوردهای 
صورت گرفته در ســفر روسیه گفت: ارائه و تشریح آخرین 
وضعیت پیشرفت فیزیکی و مالی قرارداد هفت میدان نفتی 
مورد بحث و بررســی قرار گرفــت و در خصوص آخرین 
مطالعات زمین شناسی و مطالعات مخزنی که در راستای آن 
تفاهم نامه 4۰ میلیارد دلاری با شرکت های روسی انجام شد 

نیز گفت وگو کردیم.
وی با تاکید بر این که تیم فنی شرکت های روسی ذیربط 
در تهران مســتقر شــده اند و به زودی نیز تیم راهبری این 
پروژه های مربوط جهت ادامه مذاکرات فنی و آخرین وضعیت 
زمین شناســی و مخزنی در اواخر نوامبر به تهران می آیند تا 
بحث هــای صورت گرفته را ادامه دهیم و امیدواریم که این 

بحث ها را منجر به قرارداد نهایی کنیم.
خجسته مهر در خصوص ســوآپ فرآورده نیز ادامه داد: با 

برخی از کشورهای روسی دراین راستا قرارداد منعقد کردیم و 
همچنین از غیر از کشور روسیه سوآپ فرآورده انجام خواهیم 
داد. مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران با اشاره به آخرین 
اقدامات صورت گرفته برای فاز ۱۱ پارس جنوبی گفت: در 
زمستان امسال به توفیق الهی این فاز به تولید گاز می رسد که 

ظرفیت آن نیز ۱۱ میلیون مترمکعب است.
به گفته خجسته مهر، سرمایه گذاری شرکت ملی نفت برای 
میادین نفت و گاز بخشی از منابع داخلی است و بخشی در 
قالب قراردادهای آی پی ســی و ســرمایه گذاران خارجی و 

فاینانس داخلی است.
وی تأکید کرد: طرحی که در آزادگان در حال انجام اســت 
شتاب حداکثری گرفته و ۲۰ حلقه چاه جدید به تولید آمد تا 

یک ماه آینده ۱۰ حلقه چاه جدید به مدار می آید.
معاون وزیر نفت، با اشاره به اینکه طرح توسعه یکپارچه میدان 
آزادگان ثبت شده و به زودی کار مطالعات آغاز می شود، گفت: 

مقید به قانون استفاده حداکثری از ساخت داخل هستیم.

وی ادامه داد: به طورکلی ظرفیت تولید بالای ۳.۸ میلیون 
بشکه است و تا پایان امسال به 4 میلیون می رسد.

خجســته مهر افزود: وضعیت صادرات نسبت به ماه های 
گذشته بهتر است و مذاکرات فشرده با مشتریان قدیم و جدید 
وجود دارد؛ زیرا بازار نفت سیالی است و کسب وکار صادرات 

نفت دائمی و پیوسته است.
وی تأکیــد کرد: حدود ۶ هزار نفر جذب جدید وزارت نفت 
خواهد داشت که ۵۰ درصد مربوط به شرکت ملی نفت ایران 

منحصر به رشته های نفت و مخزن نخواهد بود.
خجســته مهر با تاکید بر این که در حال حاضر واردات گاز 
نداریم اظهار کرد: شرکت ملی نفت ایران حداکثر تولید گاز 
را در زمســتان امسال خواهد داشت و اگر مصرف کنندگان 
مصرف بهینه داشــته باشند و صرفه جویی کنند ان شاالله با 
مشکل مواجه نخواهیم شد. وی ادامه داد: اکنون روی سوآپ 
فرآورده متمرکز هستیم و برنامه داریم که سوآپ گاز را نیز از 

طریق شرکت ملی گاز انجام دهیم.
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران با بیان این که ظرفیت تولید 
گاز خام در کشور اکنون بیثش از یک میلیارد مترمکعب در روز 
اســت ادامه داد: ان شاالله که این میزان نسبت به سال قبل 
کاهش نداشته باشد و باید توجه داشت که میزان مصرف بالا 

می رود و ما میزان تولید را کاهش نمی دهیم.
خجسته مهر در خصوص برنامه های صورت گرفته برای 
افزایش تولید گاز نیز تصریح کرد: امسال برنامه افزایش تولید 
را در دستور کار داریم اما رقم آن متفاوت است. بخشی از این 
افزایش از طریق فاز ۱4 محقق می شود و بخش بیشتری را 
می توانیم فرآورش کنیم همچنین فاز ۱۱ نیز به مدار تولید 

خواهد آمد و در حوزه مناطق نفت خیز جنوب و شرکت نفت 
مناطق مرکزی نیز در حوزه تولید گاز برنامه هایی در دست 

اجرا است.
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران ادامه داد: مناطق نفت خیز 
جنوب عمدتاً از واحدهای گاز مایع و یا NGL هســتند و 
مناطق نفت مرکزی از میادین مستقل افزایش تولید خواهند 

داشت و ان شاالله مشکلی ایجاد نخواهد شد.
خجســته مهر با اشاره به سرمایه گذاری شرکت ملی نفت 
ایران برای توســعه میادین نفتی و گازی گفت: این سرمایه 
گذاری از طرق مختلفی انجام می شود بخشی از آن از منابع 
داخلی است که در قالب بودجه های سنواتی درج می شود و 
بخشی نیز در قالب قراردادهای IPC و قراردادهای مربوط 
به سرمایه گذاران خارجی و همچنین فاینانس داخلی هستند. 
بدین گونه که قرار نیست کل سرمایه گذاری از منابع داخلی 

شرکت ملی نفت تأمین شود.
خجسته مهر در پاسخ به سوالی در خصوص ورود تجهیزات 
و ســرمایه روس ها اظهار کرد: ما متعهد به قانون استفاده 
حداکثری از ساخت داخل هستیم و تا این لحظه این قانون 

رعایت شده است.
به گفته وی، متناسب با نیازی که در کشور داریم و شرکت 
پخش و پالایش اعلام می کند سوآپ از روسیه انجام می شود 
به گونه ای که در شرایطی که نیازمند هستیم سوآپ غیرهمنام 
و در شرایطی که نیاز کشور کاهش پیدا می کند سوآپ همنام 
انجام می شود. وی در رابطه آخرین وضعیت کشتی اوشنیک 
گفت: خوشبختانه این کشتی غول پیکر را تحویل گرفته ایم و 

در منطقه عسلویه مستقر شده است.

مدیرعامل پالایش گاز بیدبلند خلیج فارس گفت: 
تاکنون بیش از ۸۶۰ میلیون یورو از مجموع یک 
میلیــارد یورو بودجه طرح جمــع آوری گازهای 
مشعل منطقه شرق کارون در قالب ۱۹ قرارداد 
EPCC، پنج قرارداد خرید و ۱۰ قرارداد مشاوره 
در گستره های جغرافیایی طرح فعال شده است. 

علیرضا دانشــی، مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفت خیز 
جنوب در صدر هیئتی از مدیران و کارشناسان این شرکت به 
همراه محمود امین نژاد، مدیرعامل پالایشگاه گاز بیدبلند خلیج 

فارس، از نزدیک در جریان وضع پروژه های طرح جمع آوری گازهای مشعل منطقه شرق 
کارون قرار گرفت.

مدیران ارشد و کارشناسان شرکت های ملی مناطق نفت خیز جنوب و پالایش گاز بیدبلند 
خلیــج فارس در این بازدیدها در مدت زمان ۱۲ ســاعت با حضور میدانی در پروژه های 
خطوط لوله طرح، ســایت های کارگاهی منطقه آغاجاری، کارخانه های تولید گاز مایع 
)ان جی ال ( ۹۰۰ و ۱۰۰۰ پیشرفت های اجرایی، همچنین موانع موجود در اجرای پروژه ها 
را ارزیابی کردند. محمود امین نژاد، مدیرعامل شرکت پالایش گاز بیدبلند خلیج فارس در 
نشست جمع بندی بازید از پروژه ها با اشاره به اینکه با همه توان در حال پیشبرد طرح عظیم 
جمع آوری گازهای مشعل منطقه شرق کارون هستیم، اظهار کرد: همکاری همه جانبه 
مجموعه شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب سبب اعتماد، تسهیل و افزایش توان در اجرای 
این طرح ملی بوده است.وی افزود: مجموعه ارتباطات و همکاری های بین دو شرکت بر 
پایه اعتمادی ارزشمند شکل گرفته است و همواره مدیران و کارشناسان این دو مجموعه 
با تأسی از اخلاق حرفه ای به دنبال اجرای با کیفیت پروژه های این طرح ملی در بسترهای 
فنی و کارشناسی هستند. مدیرعامل پالایش گاز بیدبلند خلیج فارس درباره جزئیات اجرای 
طرح جمع آوری گازهای مشعل منطقه شرق کارون گفت: تاکنون بیش از ۸۶۰ میلیون یورو 
از مجموع یک میلیارد یورو بودجه این طرح در قالب ۱۹ قرارداد EPCC، پنج قرارداد خرید 

و ۱۰ قرارداد مشاوره در گستره های جغرافیایی طرح فعال شده است.
امین نژاد ضمن تأکید بر اینکه همه تلاش مجموعه های شرکت ملی مناطق نفت خیز 
جنوب و پالایش گاز بیدبلند خلیج فارس برای استفاده از ظرفیت های ساخت داخل به کار 
گرفته شــده است، یادآور شد: ساخت تعداد ۱۲۰ عدد کمپرسور مورد نیاز اجرای این طرح 
عظیم از انواع سانتریفیوژ، رفت و برگشتی و چرخشی به سازندگان داخلی واگذار شده که این 

مهم عزم و اعتماد به توان و دانش متخصصان و سازندگان 
داخلی را در عمل نمایان می کند. وی در پایان ضمن قدردانی 
از روحیه جهادی و همکاری مدیرعامل شرکت ملی مناطق 
نفت خیز جنوب به عنوان راهبر اصلی این مجموعه عظیم که 
همواره با نگاه و دغدغه ملی با استفاده از تمام ظرفیت های 
موجود با رویکردی تسهیل گرانه به منظور پیشبرد امور طرح 
گام برداشته است، یادآور شد: تاکنون ارتباطات و همکاری های 
دو مجموعه شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب و پالایش 
گاز بیدبلند خلیج فارس نه در ســاختار قــراردادی مالک و 
سرمایه گذار، بلکه همواره نگاه به اجرای این طرح به عنوان مأموریتی فراسازمانی و ملی 
مدنظر قرار گرفته و بی شک دستاورد نهایی اجرای این طرح ارزشمند در سپهر صنعت و 
اقتصاد ایران اسلامی به یادگار خواهد ماند و این افتخاری بزرگ برای سرداران و سربازان 

صنعت در این طرح محیط زیستی و اقتصادی ملی خواهد بود.
علیرضا دانشی، مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب نیز در این نشست تصریح 
کرد: پیشرفت های انجام شده در اجرای طرح عظیم جمع آوری گازهای مشعل شرق کارون 
ثمره تلاش و همکاری دو شــرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب و پالایش گاز بیدبلند 
خلیج فارس برای تحقق هدف مشترک ملی حفظ محیط زیست، تولید ثروت و صیانت 

از سرمایه های ملی است.
وی اجرای این پروژه عظیم را گامی برای رونق اشتغال و توسعه منطقه اعلام و تأکید 
کرد: ظرفیت های فنی و اجرایی این طرح به عنوان دستاورد بزرگ ملی می تواند الگویی تازه 
برای ایجاد زنجیره های ارزش و خلق فرصت های تازه در کشور ارائه دهد.مدیرعامل شرکت 
ملی مناطق نفت خیز جنوب افزود: تعامل ها و همکاری های مجموعه پالایش گاز بیدبلند 
خلیج فارس می تواند فصل تازه همکاری ها بین شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب و این 
شرکت را ایجاد کند و به این منظور به زودی بسته های جدید پیشنهادی شرکت ملی مناطق 
نفت خیز جنوب به مجموعه هلدینگ خلیج فارس و شرکت پالایش گاز بیدبلند خلیج فارس 
ارائه خواهد شد. دانشی در پایان سخنان خود یادآور شد: ارتباط بین شرکت ملی مناطق 
نفت خیز جنوب و مجموعه هلدینگ خلیج فارس، نماد باور و تلاش به این موضوع است که 
عرصه تولید و توسعه بستری برای اعتلا و شکوفایی ملی است و برای تحقق این مهم، عزم 
و اتحادی هم دلانه و ارزشمند بین این دو مجموعه شکل گرفته که بی شک ثمره های این 

همکاری در آینده بیش از پیش برای ملت عزیز نمایان خواهد شد. 

مدیر نظارت بر تولید نفت و گاز شــرکت ملی نفت ایران با 
اشاره به وجود ۶۰۰ تا ۷۰۰ چاه کم بازده در صنعت نفت کشور 
گفت: به زودی قرارداد افزایش بهره دهی چاه های نفت و گاز با 

شرکت های داخلی امضا می شود.
به گزارش ایســنا، هرمز قلاوند امروز در نخستین کنفرانس ملی افزایش 
بهره دهی چاه های نفت و گاز کشور با تأکید بر اینکه میدان های بزرگ نفت 
و گاز کشــور در نیمه دوم عمر خود قرار دارند، اظهار کرد: هم اکنون استفاده 
از روش ازدیاد برداشــت از چاه های نفت و گاز  اهمیت بالایی برای رسیدن 
به اهداف موجود در چشم انداز دارد.وی بیان اینکه سبک ترین نفت ایران در 
میدان هنگام و سنگین ترین نفت ایران در میدان پایدار شرق تولید می شود، 
تصریح کرد: روش های فرازآوری مصنوعی، پمپ های تسمه ای، حفاری های 
افقی، ایجاد انگیزش با اســیدکاری در چاه های نفــت و گاز و تزریق مواد 
شیمیایی و نانوپایه از روش های معمول برای افزایش برداشت نفت و گاز دنیا 
به شمار می رود.قلاوند با بیان اینکه کنفرانس های علمی و همکاری نزدیک با 
دانشگاه های کشور و دیگر مراکز علمی باعث حل مسائل و مشکلات افزایش 
تولید نفت و گاز می شــود، اظهار کرد: تلاش می شود در پروژه های افزایش 
بهره دهی چاه های نفت و گاز کشور از همه توان مرکز دانش بنیان و تحقیقات 

داخل و خارج نفت بهره گرفته شود.
وحیدرضا زیدی فر، معاون امور مهندسی و پژوهش و فناوری وزیر نفت نیز در 
این مراسم با بیان اینکه از متخصصان انتظار می رود با به کارگیری روش های 
نو تحریک و انگیزش چاه افزایش ضریب بهره دهی چاه های موجود را فراهم 
آورند، گفت: در طرح احیای چاه های کم بازده یکی از مزایای مهم آن استفاده از 
ظرفیت دانش بنیان ها و سرمایه انسانی کارآمد در زیست بوم فناوری و نوآوری 

صنعت نفت برای حل چالش های واقعی است.
وی با بیان اینکه افزایش بهره وری در حوزه تولید در صنعت نفت شــامل 
افزایش ضریب بهره دهی چاه های موجود در مخازن، افزایش ضریب بازیافت 
در میدان های مستقل، افزایش ارزش افزوده از طریق تکمیل زنجیره ارزش 
صنعت نفت و گاز و افزایش حداکثری تولید نفت و گاز از میدان های مشترک 
با تأکید بر برداشت صیانتی است که در این بین موضوع افزایش تولید و ضریب 
بهره دهی چاه های نفت و گاز اهمیتی ویژه  دارد، گفت: : با توجه به عمر مخازن 
کشور، میانگین سرعت تولید طبیعی هیدروکربن از مخازن مناطق خشکی و 
دریایی در حال کاهش است و باید راهکارهایی برای حفظ سطح تولید در نظر 
گرفت، برای حفظ سطح تولید یا باید سالانه تعدادی چاه تازه حفر شود که این 
کار نیازمند سرمایه گذاری کلان است، یا باید تولید از چاه های موجود بهینه تر 
شود که این موضوع جذاب تر و زودبازده تر است.به گفته معاون امور مهندسی 
و پژوهــش و فناوری وزیر نفت، از متخصصان انتظار می رود با به کارگیری 

روش های نوین تحریک و انگیزش چاه و روش های کاربردی برای کاهش 
اثر پوسته و دیگر روش های نو، موجبات افزایش ضریب بهره دهی چاه های 
موجــود را فراهم آورند. در همین زمینه »طــرح احیای چاه های کم بازده با 
استفاده از ظرفیت شرکت های دانش بنیان« یکی از پروژه های مهمی به شمار 
می رود که از سوی وزارت نفت در دستور کار قرار گرفته است. یکی از مزایای 
مهم این طرح استفاده از ظرفیت شرکت های دانش بنیان و نیروی انسانی 
کارآمد و آموزش دیده در این بخش از زیســت بوم فناوری و نوآوری صنعت 
نفت برای حل چالش های اساســی و واقعی صنعت نفت است.زیدی فر با 
بیان اینکه طرح احیای چاه های کم بازده و غیرفعال یکی از مصادیق تعامل 
وزارت نفت با شــرکت های دانش بنیان و به طور کلی نقش آفرینی فعال در 
اقتصاد دانش بنیان است، اظهار کرد: بنا بر گزارش های منتشرشده در بعضی 
از کشــورها یا شرکت ها هم طرح های مشابه با »احیای چاه های کم بازده« 
اجرا شــده که نتایجی قابل قبول به همراه داشته و به افزایش تولید نفت و 
گاز منجر شده و در عین حال برای شرکت های درگیر نیز از منظر اقتصادی 
به طور کامل جذاب بوده است. اینجا هم پیش بینی می شود در صورت اجرای 
موفقیت آمیز این طرح، سالانه حجمی قابل ملاحظه  به ظرفیت تولید نفت 
کشور اضافه شود.معاون امور مهندسی و پژوهش و فناوری وزیر نفت با بیان 
اینکه ما در وزارت نفت به منظور حمایت از مجموعه های دانش بنیان ذیل بند 
)الف( تبصره ۱۸ قانون بودجه ۱4۰۰ کشور، تسهیلاتی را برای ایجاد اشتغال 
و با هدف کمک به تأمین داخلی تجهیزات مورد نیاز، پیاده سازی طرح های 
توســعه ای و ساخت بار نخست اختصاص داده ایم که طرح احیای چاه های 
غیرفعال و کم بازده نیز از جمله این طرح ها است، گفت: یکی دیگر از مسائل 
مهم در مسیر پیشرفت تأمین پایدار امنیت انرژی است و وزارت نفت دولت 
سیزدهم از یک طرف با تقویت دیپلماسی انرژی در حال توسعه زیرساخت های 
همکاری با شرکت های خارجی را فراهم کرده است.وی اظهار کرد: همسو 
با تحقق تأمین پایدار امنیت انرژی کشور، اقدام های مناسبی در حوزه داخلی 
آغاز شده است. برای نمونه، وزارت نفت تفاهم نامه طرح پتروپالایشگاه شهید 
سلیمانی را که می توان نخستین پروژه در حوزه تلفیق پالایش و پتروشیمی 
در کشور قلمداد کرد امضا کرده است. هدف این طرح افزون بر عبور کشور 
از پالایشگاه سازی و حرکت به سمت پتروپالایشگاه ها، ایجاد ارزش افزوده و 
جلوگیری از خام فروشی به منظور هم سویی با نگاه دولت سیزدهم و پیش بینی 
سند تحول دولت مردمی است.معاون امور مهندسی و پژوهش و فناوری وزیر 
نفت گفت: وزارت نفت به منظور تحقق اهداف بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی 
تلاش دارد در چارچوب مأموریت توسعه علم و پژوهش و فناوری، از ظرفیت 
نیروی انسانی توانمند و کارآمد برای توسعه و بومی سازی دانش فنی مورد نیاز 

برای برداشت بهینه نفت و گاز استفاده کند.
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